
 

علی عبدي: تهیه کننده  

  فعل امر

  :از شش صیغه مخاطب مضارع ساخته می شود بدین ترتیب 

 را حذف می) تـَ ( اول حرف . صیغه مخاطب مضارع ساخته می شود  6فعل امر از 

ختم می شود که براي ) در حرف آخر ( نون بعضی از افعال مضارع به . نماییم و آخر فعل را مجزوم می کنیم 
  مجزوم

  .کردن فعل امر باید آن را حذف کنیم

نونی که ما قبلش ساکن است ، نون حذف نمی    ) جمع مونث مخاطب ( در صیغه ي دوازدهم  :نکته مهم 
  . شود

ا حذف نمی که کار خطا می باشد و آن نون ر.این فعل مانند صیغه ي اول امر می شود  درصورت حذف نون ، 
  .کنیم 

  : فعل مثنی مذکر یا مونث مخاطب   -  1

  بروید  =  اذْهبا                       ذْهبا  =ذْهبانِ               تذَْهبانِ            

  بنشینید =   اجلسا                     جلسا   = جلسانِ               تَجلسانِ           

  بنویسید  =  اُکْتـُبا                       کْتُبا     =    کْتُبانِ              تُکتبانِ            

  : فعل جمع مذکر مخاطب -2

  بروید =   اذْهبوا                     ذْهبوا  =   ذْهبونَ                   تذَْهبونَ           

  بنشینید  =  اجلسوا                   جلسوا  =جلسونَ                  تَجلسونَ           

  بنویسید =   اُ کْتُبوا                      کْتُبوا    =   کْتُبونَ                  تَکْتُبونَ             

  .الفی می آوریم که به آن الف زینتی یا زیبایی می گوییم  در پایان فعل مذکر مخاطب، :نکته مهم 
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  :فعل جمع مونث مخاطب  -3

  بروید  =    اذْهبنَ                           ذْهبنَ                      تذَْهبنَ           

  بنشینید =  اجلسنَ                          جلسنَ                    تَجلسنَ           

            بنویسید = اُ کْـتُبـنَ                           کْتُبنَ                       تَکْتُبنَ           

 .نون جمع مونث مخاطب حذف نمی گردد  در صیغه امر ،  :    نکته مهم

با ساکن کردن حرف آخر فعل مضارع وقتی که آخر :ـ مجزوم کردن فعل مضارع 1
به جز نون جمع مونث که .(نداشته باشد یا با حذف نون از آخر فعل مضارع »ن«فعل

  .)استنون آن ضمیر متصل 

  .از اول فعل مضارع )ت(ـ حذف حرف مضارعۀ 2

اگر ابتدا به ساکن بود همزه اي به اول آن اضافه  )ت(حرف مضارعۀ    ـ بعد از حذف3
   )همزه می آید» ت«بنا بر این به جاي .(کرده و اگر ابتدا به ساکن نبود همزه نیاز نیست

دارد هرگاه حرکت  )دومین حرف اصلی(ـ حرکت همزه بستگی به حرکت عین الفعل 4
کسره یا فتحه باشد همزه امر کسره می گیرد ولی اگر ) عین الفعل(دومین حرف اصلی

  .ضمه داشته باشد همزه امر مضموم خواهد بود

اکـتـبُ  ←کـتـبُ افزودن همزه  ←تـکَـْتـبُ حذف حرف مضارعه  ←تـکَـتـبُ جزم 
  اُکـتـُب←گذاشتن حرکت همزه 

اکـتـُبا  ←کـتـُبا افزودن همزه  ←تـکَتـُبا حذف حرف مضارعه  ←تـکَتـُبان جزم 
  اُکـتـُبا ←گذاشتن حرکت همزه 

 -------------------------------------------------------------------  
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  )فعل نهی( 

فعلی است که فاعل را از انجام کار باز می دارد یعنی فعل نهی انجام ندادن : فعل نهی 
( لا تـَذهـبَ : مانند . ز فاعل می خواهد فعل نهی به معنایی امر منفی می باشدکاري را ا
  )نرو یا مرو

فعل نهی از فعل مضارع مخاطب ساخته می شود بدین : طریقه ساختن فعل نهی 
  :ترتیب

  .را به اول فعل مضارع می افزائیم) لاي نهی(لا ـ  1

کرده و در صیغه هایی که داراي ـ آخر آن را مجزوم می کنیم یعنی آخرش را ساکن  2
      .نون است نون هاي آن را حذف می کنیم به جز نون جمع مؤنث

  نرو=  بلا تـَذهـَ          می روي= تـَذهـبَ : مانند     

ـ در صیغه ي جمع مذکر بعد از حذف کردن حرف نون به جاي آن الف زائدي 1:نکات
  جـُوالا تـَخرَ= تـَخرُجـُونَ : مانند. می افزائیم

  : ـ فرق بین لاي نهی و لاي نفی ؟2

لاي نفی آخر فعل مضارع را تغییر نمی : فرق بین لاي نهی و لاي نفی در این است که
لاي نهی آخر فعل مضارع را ساکن می کند یا نون آن را حذف می کند بجز  ولی دهد

  .نون جمع مؤنث

  .منفی می کنندهر دو فعل مضارع را : ـ شباهت بین لاي نهی و لاي نفی ؟ 3

 )نرو( لاتـَذهـبَ       )نمی روي( لا تـَذهـبَ     :مانند


